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 غرضی: دستور اعدام ندادم

شرق: ســیدمحمد غرضی به اتهامات ناخدا   
صمدی مبنی بر اینکه او دستور اعدام 19 افسر 
ارتــش را در ابتدای انقلاب صادر کرده اســت، 
واکنش نشان داد. به گزارش خبرآنلاین به نقل 
از 55 آنلاین او گفته اســت: اگــر بنده حکمی 
را امضــا کــرده ام، اعمال کرده ام، نوشــته ام، یا 
به کســی دستوری داده ام، ایشــان دستشان باز 
است که ســند و مدرکی از آن حکم ارائه کنند. 
در آن صــورت من می پذیــرم و می گویم حق با 
ایشان اســت. فرمایش ایشان مثل این است که 
بگوییــد فلان قصاب لباس را درســت ندوخته 
اســت! قصاب چه ربطی به خیاطی دارد؟ این 
اتهام ایشــان هم شــبیه به همین اســت. من 
اســتاندار بوده ام، بالاترین مقام هم نبودم، مثل 
باقی اســتاندارها اختیارات محدود و در حیطه 
وظایــف خودم را داشــتم. غرضــی افزود: من 
تغییر فرماندهی ندادم، فرماندهی خودش فرار 
کرد. وقتی سرپرستی لشکر 92 را از دست دادند 
و کودتا شکســت خورد، آن وقت سپاه و نیروی 
هوایی و نیروی دریایی برای خودشــان مسئول 
پیدا کردند. من هم اســتاندار بودم و سه نفر را 
به عنوان نماینده فرســتادم برای پیگیری شرایط 
ایــن نیروها. مثــلا آقایی آوایی را فرســتادم به 
نیروی هوایی، گفتــم: برو مراقب باش گرفتاری 
پیدا نشــود. آقای شــمخانی را فرستادم نیروی 
زمینــی. این طــور نبود کــه بخواهــم فرمانده 
انتخاب کنم. اصلا انتخاب فرمانده در اختیار من 
نبود. آنها به  عنوان نماینده استاندار رفته بودند.
غرضــی درباره ادعای ناخــدا صمدی مبنی 
بر اینکه او پس از اعدام افســران ارتش، چندین 
مــاه زندانی بــوده  هم گفت: ایشــان اشــتباه 
می کننــد. زندانی شــدن بنده مربــوط به زمان 
دیگری اســت. این جریــان مربوط بــه خرداد 
58 اســت که من فرمانده ســپاه بودم. یک روز 
من در سپاه پاسداران نشســته بودم. پسر آقای 
طالقانــی را آوردند به اتهام قتل. من ایشــان را 
تحویل گرفتم و نگه داشتم. بعد پسرهای دیگر 
آقای طالقانی آمدند، گفتند مجتبی اینجاست؟ 
گفتم بله. گفتند باید بروید پیش آقای طالقانی. 
گفتم چشــم. من و دو پسر دیگر آقای طالقانی، 
رفتیم خدمت آقای طالقانی. این جریان در شهر 
پیچید که پسر آقای طالقانی دستگیر شده. بعد 
از آنکــه رفتم خدمت آقای طالقانی، ایشــان تا 
صبح به افراد مختلف زنگ می زدند و در نهایت 
به دادستان کل کشور دســتور دادند که بنده را 
زندانی کند. کســی هم نبود که من را ببرد آنجا. 
در نهایت دژبان رحیمــی، فرمانده دژبان، من را 
به زنــدان دژبان برد. صبح که شــد دیدم آقای 
اشــراقی آمده دم زندان دژبان. گفتم چی شد؟ 
گفت وقتی این مســئله به ســمع حضرت امام 
رسید، ایشــان پرسیدند غرضی کیست؟ آیت الله 
جنتی و شــهید عراقی که آنجا حضور داشتند، 
گفتــه بودند غرضــی همان حیــدری خودمان 
است. چون من پنج ســالی که خدمت حضرت 
امــام بودم، ایشــان مــن را به عنــوان حیدری 
می شــناختند. بعد از آن امام به آقای اشــراقی 
گفته بودنــد بروید و غرضی را آزاد کنید و به او 
بگوییــد اگر امروز دور از جــان احمد من را هم 
بکشــند من چیزی نمی گویم، شــما هم چیزی 
نگو. من هم آزاد شــدم و رفتم خدمت حضرت 
امام و کارم را در سپاه پاسداران ادامه دادم. من 
اصلا در زندان جمهوری اســلامی نبودم. بنده 
به دستور مرحوم آیت الله طالقانی در دژبان گاه 
حبس شدم و بعد هم به دستور حضرت امام و 
توسط آقای اشراقی آزاد شدم. این حبس فقط 
از اذان صبح تا هشــت صبح طول کشــید. پنج 
صبح امام مطلع می شــوند. ساعت هفت آقای 
جنتی و شهید عراقی نزد حضرت امام بودند که 
به امام می گویند غرضی همان حیدری خودمان 
است و ساعت هشــت هم که آقای اشراقی به 
ســراغم آمدند. این زندانی شدن قبل از کودتای 
نوژه اتفاق افتاد و اصلا ربطی به آن زمان ندارد. 
من بیش از چند ســاعت در بازداشــت نبودم. 
ادعاهای ناخدا صمدی از نظر من کذب اســت 
و ایشــان نمی تواند و نباید بدون ســند و مدرک 
چنین اتهام بزرگی را به کســی وارد کند. این کار 
نه شــرعی است، نه اخلاقی و نه قانونی. ایشان 
می خواهــد از این طریق مدعی العموم شــود. 
مدعیان چنین اتهاماتی باید بدانند که من فقط 
استاندار خوزســتان نبوده ام، 18 سال هم عضو 
دولت بوده ام و سِــمت های مختلفی داشته ام. 
اگر این حرف ها صحت داشت، حتما در دولت و 
مجلس مطرح می شد و باید بابت آن محاکمه 
می شــدم. قاعده جامعه بســیار بسیار مطلع و 
وســیع اســت و همه چیز واضح و عیان است. 
اگر کســی مدرکی راجع به این اتهامات داشته 
باشد، من پاسخ گو هستم. شما که مدعی هستید 
اســتاندار این اعمال را انجام داده، لطفا سند و 

مدرکی برای اثبات اتهام هایتان ارائه کنید.

 محدودسازی یا ایمن سازی؟!  
کرده  ایجــاد  امنیت ســرمایه گذاری  چنانچــه 
باشــیم و کشــورهای اروپایــی و آســیایی قوی در 
کشور سرمایه گذاری مشــترک داشته باشند، قطعا 
در معــادلات بین المللــی بــه مصالــح و منافــع 
ســرمایه های خود در ایران توجه نشان می دهند و 
تنها یا با دوســتانی محدود نخواهیم بود. در حوزه 
سیاست داخلی و امور بین الملل؛ گفت وگو، تعامل 
و برقراری قراردادها، مورد توجه دین بوده اســت؛ 
مثــل قرارداد حدیبیه. ما نیز از گفت وگو نهراســیم 
و به پشــتوانه قدرت مردمی و علــم و فناوری، در 
تعارضات داخلی و مبارزات خارجی، منافع خود را 
بــا رایزنی های حقوقی و با قدرت چانه زنی گروهی 
تأمیــن کنیم؛ در آن صورت از بســیاری آســیب ها 
پیشــگیری کــرده و از گزند آنها در امــان خواهیم 
بود، اســباب پیشرفت بیشــتر هم فراهم می شود. 
راهبرد ایمن ســازی مقدم بر محدودسازی است و 
محدودســازی باید رفتاری عارضی قلمداد شــود. 
همان طور که به قول شهید مطهری امر به معروف 
بر نهی از منکر مقدم است. نمی شود نهی از منکر 
و برخــورد قهری کرد اما جایگزین درســت را ارائه 
نکــرد. اگر چگونه بــودن جا بیفتــد، چگونه نبودن 
نیز جــا خواهد افتــاد، اما با چگونه نبــودن، لزوما 
چگونه بودن جا نمی افتد. در ســلامت جسمی نیز، 
بهداشت مقدم بر درمان است، در ابتدا نباید اجازه 
نفوذ ویروس یا میکروب را داد تا اینکه بیمار شویم و 
سراغ درمان برویم. در مناسبات سیاسی نباید زمینه 
نزاع و درگیری را حتی المقدور فراهم کرد. در حوزه 
اقتصاد نباید ســامانه بازار و ســازوکار سالم و نظم 
موجود و متعادل را بر هم زد. از این رو ایمن سازی 
مقدم بر محدودســازی و رفتارهای قهرآمیز است. 
حتی در سیاســت داخلی اگر مطالبات مردم که از 
روی نیاز و ضروریات زندگی است، اگر حق انتخاب 
و کرامــت آنها و مانند اینها، پاس داشــته شــود، 
به قول امام صادق علیه الســلام، امنیت، عدالت و 
رفاه تأمین شــود، دلیلی بر اعتــراض و ناملایمات 
باقــی نمی ماند. بهشــت بــر جهنــم، مهربانی بر 
غضــب، آرامش بر ناآرامــی و صلح بر جنگ غلبه 
و چیرگــی دارد. پس از جنــگ صفین و در جنگ با 
خوارج حضرت علی)ع( هشت هزار نفر از 12 هزار 
نفر را با گفت وگــو از جنگ با خود منصرف کردند. 
ایمن سازی در مقایســه با محدودسازی، راهبردی 
اصلی در مســیر زندگی اجتماعی است؛ همان طور 
که تقوا اصل است، نه پرهیزکاری و دوری گزینی که 
گاه سبب رهبانیت می شــود. البته پرهیز از محیط 
آلوده به معاصی، از الزامات پاک ماندن اســت؛ اما 
پاک ماندن غیر از دورماندن از آلودگی است. مثل آن 
است که می خواهیم آهن سالم بماند و نپوسد، آن 
را از رطوبت دور نگه می داریم، این دور نگه داشتن 
هدف نیست، ســالم ماندن آهن هدف است. هدف 
از تقوا سلامت نفس انسان است؛ برای آنکه ایمن 
بماند، خود به فهم خویــش و به اختیار از عوامل 
تخریــب فاصله می گیــرد. در هر صــورت عوامل 
نگه دارنده و تقویت کننده اصل هســتند، نه عوامل 
دورکننده، تا اگر به طور ناخواســته با عوامل فساد 
مواجه شد، مثل حضرت یوسف علیه السلام، بتواند 
با نیروی درونی از خود حراســت کنــد، نه آنکه با 
عوامل نظارتی و قهری دور شود و به اتکای دیگری 
محفوظ مانــد. راهبــرد ملی در حوزه سیاســت، 
اقتصاد، فرهنگ و نظایر اینها باید بر پایه ایمن سازی 
باشد، نمی شود پیوسته بالای سر فرزندمان بنشینیم 
تا فیلم ناپســند نبیند؛ با رویکرد محدودســازی که 
این نــه و آن آری، تنبیه و مؤاخــذه، افراد خوداتکا 
نمی شــوند؛ تــا خــود تغییــر نکنیــم، نمی توانیم 
دیگران را تغییر دهیم. منشــأ تغییر به قول ســوره 
رعد آیه 11 »بانفســهم« است. در سیاست داخلی، 
اگر ایمن ســازی راهبــرد اصلی باشــد، مردم خود 
خواهنــد فهمید به چه کســانی رأی دهند، نیاز به 
محدودســازی ندارند ؛ اما اگر توسعه یافته نباشند و 
شاقول نداشته باشــند و خودکفا در تشخیص حق 
و باطل نباشند، باید همیشه برایشان تعیین تکلیف 
کرد و گفت این کار نه و آن کار آری. مردمی وابسته 
خواهیم داشــت و به قول شــهید مطهری رشــید 
نخواهند شــد. در حوزه اقتصاد وقتی ارز 10 درصد 
نوسان می کند و کالاهای ایرانی )نه فقط خارجی( 
بیشــتر از آن نوســان می یابند و باید زیر بغل تولید 
را گرفــت و یارانه داد و...، یعنی اقتصاد ایران ایمن 
نیســت؛ با محدودکردن واردات، با تعرفه گذاری و 
گران کردن آن، بــا تزریق پــول و کمک های پنهان 
و آشــکار به تولید، با وام هــای ارزان، نظارت برای 
مهار حقوق نجومی و اختلاس، تنبیه و... نمی شود 
اقتصــاد تولیدی را اداره کــرد. اقتصاد تجاری و در 
خدمــت دیگران می شــود! اگرچه کمک رســانی، 
محدودســازی و حراســت گاه الزامــی انکارناپذیر 
اســت  اما اصل نیســتند  بلکــه فرع بــر کارکردها 
هســتند. هرگاه اولویت هــا را رعایت نکنیم و اصل 
و فرع را تشخیص ندهیم، با مسائل لاینحل مواجه 
می شویم. باید شرایط سازوکار اصیل را فراهم کرد. 
اگر فضای کســب وکار ســالم فراهم شود، فعالان 
اقتصادی خودشان در آن رشد می کنند و می توانند 
رقابت کرده، در برابر کالاهای رقیب مقاومت کنند. 
محدودسازی ســبب تن پروری، وابســتگی، تنبلی، 
ناآگاهی و عقب ماندگی می شــود، اما ایمن ســازی 
کارآفرینــی،  خوداتکایــی،  خودســازی،  موجــب 
خلاقیت، فهــم و شــعور والا، برتــری، بالندگی و 

توسعه یافتگی می شود.
* دکترای اقتصاد و عضو هیئت علمی گروه 
اقتصاد دانشگاه پیام نور
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 شــرق: »طرح صیانت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای 
مجازی« از چالش برانگیزترین طرح هایی است که نمایندگان اصولگرای 
مجلس یازدهم آن را پیشــنهاد داده اند؛ طرحی که گفته می شود فضای 
مجازی در کشــور را محــدود می کند و مخالفان زیــادی در بین مردم و 
صاحبــان کســب وکارهای اینترنتــی دارد. به همین دلیل بــود که روند 
طی شده برای تصویب این طرح، پیچیده شد؛ ششم مرداد در یک جلسه 
غیرعلنــی، نمایندگان مجلس موافقت کردند براســاس اصل 85 قانون 
اساســی )که اجازه می دهــد »در موارد ضــروری« اختیار وضع بعضی 
از قوانین به کمیســیون های داخلی ســپرده شود( این طرح جنجالی در 
کمیسیون فرهنگی بررسی شود. بر همین اساس، طرح صیانت در مدتی 
که مجلس تعیین می کند بدون نیاز به تصویب در صحن علنی به صورت 
آزمایشــی اجرا خواهد شد. با این حال مرکز پژوهش های مجلس در چند 
جلســه از کارشناســان و صاحبان کســب وکارهای اینترنتی و پلتفرم ها 
خواســت نظرات خــود را در خصوص طرح صیانــت از فضای مجازی 
بیان کنند. در این جلســات که با عنوان »جلســات اســتماع نخبگانی« 
برگزار شد، کمیل قیدرلو، معاون مطالعات اجتماعی مرکز پژوهش های 
مجلس و رضــا تقی پور، رئیس کمیســیون مشــترک حمایت از حقوق 
کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای مجازی حضور داشتند. همچنین 
حامد بیدی، مدیرعامل سامانه کارزار و حامد طالبی، دبیر انجمن صنفی 
کســب وکارهای اینترنتی و فروشگاه اینترنتی شهر تهران، به بیان نظرات 
خــود درخصوص این طرح پرداختند. فایل صوتی این جلســه در اختیار 

»شرق« گذاشته شده است.
 ایده و هدف گذاری طرح اشتباه است

 حامــد بیدی در این جلســه در خصــوص طرح صیانــت از کاربران 
فضای مجازی  گفت: »این طرح، ایده و هدف گذاری اشتباهی دارد یعنی 
مقصدی که می خواهد برود جای اشــتباهی است. همچنین مسیری که 
برای رســیدن به آن مقصد تعریف شده و وسیله ای که برای رسیدن به 
آن مقصد قرار است استفاده شود، وسیله اشتباهی است و طراحان این 

طرح را حتی با همان هدف هم به آن مقصود نمی رساند«.
او ادامه داد: »اینکه ایده و هدف گذاری طرح اشــتباه اســت، به این 
دلیل اســت که طراحان طرح و اعضای محترم کمیســیون اغلب شــان 
کاربر حرفه ای اینترنت نبودند. نمی گویم مطلق ولی اغلب در حوزه های 
سیاســی فعال بودند. احتمــالا از این افراد نمی بینیــم رزومه ای وجود 
داشته باشــد که واقعا یوزر حرفه ای اینترنت باشــند. شاید خیلی از این 
دوســتان حتی با همین ابزارهای مرســومی که شــاید یک بچه 1۴، 15 
ســاله به راحتی بــا آن کار می کند نیــز نتوانند راحــت کار کنند«.  بیدی 
افزود: »اساســا ایده اســتقلال در حوزه به قول خودشان فضای مجازی 
)چــون من به این عبارت نقد دارم چون حقیقی تر از هر فضایی اســت( 
امکان پذیر نیســت. اگر مستقل بودن به این معنا است که ما امکان انزوا 
داشته باشــیم و اگر همگان ما را ترک کردند، بتوانیم دوام بیاوریم واقعا 
در دنیــای امروز نمی توان چنین بود و چنین چیزی به معنای ازبین بردن 
اینترنت اســت«.  او با بیان اینکه اگر ما اسم یک شبکه داخلی را اینترنت 
بگذاریم نیز اشــتباه اســت، گفت: »کلمه ها و عبارت هایی مثل اینترنت 
داخلــی، اینترنت بین المللی، اینترنت ملی و... همه گمراه کننده اســت. 
ما یک اینترنت داریم که به صورت یکسان پهنای باند بین المللی را برای 
کاربر مهیا می کند، بدون هیچ جهت گیری یا ســوءگیری، هرچیزی غیر از 

این دیگر اینترنت نیست«.
او عنوان کرد: »در نماز جمعه یکی از نمایندگان مجلس گفتند هدف 
ما این اســت که سرعت اینترنت را بیشــتر کنیم، نه این اینترنت نیست، 
آن چیزی که می خواهند ســرعتش بیشــتر شــود در این طرح هم ذکر 
شده، شبکه داخلی اطلاعات است که دیگر اسم آن اینترنت نیست، یک 
اینترانت و یک شــبکه داخلی است، دستشــان هم درد نکند ولی این را 
به عنوان اینترنت نگذارند. بنابراین ایده استقلال در اینترنت اساسا از معنا 

تهی کردن اینترنت است«.
این طرح، تبدیل فرصت به تهدید است

ایــن کارشــناس ادامه داد: »نکتــه دوم اینکه در سرتاســر این طرح 
موضــع انفعالی نســبت به تکنولوژی حاکم اســت؛ یعنی اساســا این 
طــرح تکنولوژی را یک تهدید می داند و حــالا می گوید ما در مقابل این 
تهدید چه کار کنیم که کمتر ضربه ببینیم و نگاهشــان حاکمیتی اســت 
نه مردمی. یعنی بیشتر نگاهش این است که ما از دید حاکمیت چه کار 
کنیم که اســتقلال مان حفظ شود، امنیت مان حفظ شود و اتفاق کمتری 
برایمان بیفتد، درحالی که می تواند مثل بقیه کشورهای دنیا به عنوان یک 
فرصت دیده شــود. من فکر نمی کنم بقیه آن قدر موضع شــان انفعالی 

باشد و این واقعا زشت است«.
حامد بیدی گفت: »کاری که این طرح می کند، تبدیل فرصت به تهدید 
است یعنی فرصتی که می تواند حضور بین المللی ایرانی ها و تأثیرگذاری 
فرهنگی مردم را تقویت کند، تبدیل می شود به یک تهدید که این حضور 
را کم می کند. دوگانه کلاســیک آزادی و امنیت در اینجا کاملا مشــخص 
اســت که به خاطر فراهم آوردن چیزی به اسم امنیت، آزادی های کاربر 
گرفتــه می شــود و نگاه حاکم بــر این طرح باز همان نگاهی اســت که 

دغدغه های »منِ حاکمیت بر شمای شهروند« اولویت دارد«.
او افــزود: »این طرح ناشــی از عدم درک درســت از آینده  تمرکزگریز 
تکنولوژی است، آینده ای که در دنیای امروز می بینیم در بحث اقتصاد یا 
 »web2« رسانه به کدام سمت می رود. حدود 15 سال از پدیده هایی مثل

گذشــته اما من می گویم این طرح درباره»web1« است و می خواهد آن 
را صیانــت کنــد. در حالی که الان چه در حــوزه اقتصادی-مالی، چه در 
 Decentralized حوزه های رســانه ای و چــه در حوزه محتوا به دنیــای
)غیرمتمرکز( رســیده ایم. شما اسب چموشی را می خواهید رام کنید که 
با این شــاخه  ریاحین شما رام شدنی نیســت؛ پس هدف گذاری و نقطه 

مقصد  اشتباهی است«.
این کارشــناس گفت: »حتی اگر فرض کنیم این هدف درســت باشد، 
باز این طرح دوســتان را به آن هدف نمی رســاند چون سراسر تناقض و 
اشتباه است. ما تعمدا حضور ایرانی ها را در دنیا کم  تأثیر می کنیم، کجای 
دنیا کدام دولت این کار را می کند؟ ما می بندیم، می گوییم شــما به جای 
اینکه در اینستاگرام باشید، بیایید در روبیکا فعالیت کنید، این گونه حضور 
ما در دنیا کم رنگ تر می شــود و تأثیرگذاری مردم و تأثیرگذاری فرهنگی 
رســانه ای کمتر می شــود. آیا دنبال این هســتیم؟ بنابرایــن جایگزینی 
پلتفرم های داخلی که حامیانش خیلی این ایده  را دوســت دارند، اساسا 

اشتباه است«.
او با طرح این پرسش که اساسا وی پی ان قانونی چیست؟ عنوان کرد: 
»شــما چرا فیلتر کنید که بعد وی پی ان بگذارید؟ مســئله  اینستاگرام اگر 
در امروز کشــور بحران است به خاطر این است که فیس بوک و تلگرام و 
بقیه پلتفرم ها را بســته اید و همه این ظرفیت اجتماعی روی یک پلتفرم 
آمده اســت. چه بســا اگر همه اینها باز بودند، نامتمرکز می شد، یک عده 
در فیس بوک بودند و یک عده دیگر در اینســتاگرام، در این صورت شاید 
یک پلتفرمی مثل روبیکا راحت تر می  توانســت رقبایش را کنار بزند ولی 
اکنــون مردم همه در یک پلتفرم هســتند و ما ماندیم و یک پلتفرم غول 
عظیم الجثه ای که شــاید با هیچ شــیوه ای نشود دیگر مردم را از آنجا به 

جای دیگری برد«.
وی پی ان قانونی توهین به مردم است

او ادامــه داد: »اینکه حــالا که فیلتر کردیم، بــه بعضی ها وی پی ان 
قانونی می دهیم و اینترنت طبقاتی را با این وسیله ترویج کنیم و بگوییم 
شــما خونتان رنگی تر از آن است و شما فهمیده تر از مردم عوام هستید، 
پس اینترنت بازتری دارید و می توانید دسترســی های بیشــتری داشــته 

باشید، واقعا توهین به مردم است«.
حامــد بیدی با بیان اینکه نادیده گرفتــن واقعیت تحریم ها نیز در این 
طرح موج می زند، عنوان کرد: »ما ۴0 سال است تحریم هستیم، شاید ۴0 
سال دیگر هم تحریم باشــیم. درباره اینکه از نمایندگان خارجی دعوت 
کنیم بیایند بحث  زیاد شــده و احتمالا د رنهایت منجر به این می شود که 
نمایندگان وی چــت و تیک تاک از چین با کمترین مشــکل بیایند اینجا و 
نفوذ این کشور بیشتر و بیشــتر از قبل شود، نمی دانم شعار نه شرقی نه 

غربی کجا رفته است«.
این کارشــناس همچنین درباره بحث حمایت هــا از پلتفرم ها، گفت: 
»مگر ما تا همین الان از صندوق ها چه خیری دیدیم؟ من به عنوان کسی 
که سال ها اســت در اکوسیستم اســتارت آپ فعالیت می کنم، می گویم 
بروید از اســتارت آپ هایی که کار می کنند بپرســید آیا مســئله  شما پول 
است؟ مسئله  شــما صندوق هایی است که از دولت باید حمایت شود؟ 
خیر، مســئله موانعی است که روز به روز بیشــتر می  شود، طرح صیانت 
هم یکی از آنهاست. اصلا کســی پول نمی خواهد. چرا باید یک طرحی 
اضافه شــود که رانت های زیادی را به رانت های قبلی اضافه کند، اصلا 
دولــت نباید پول بدهد. دولت هر پولی با هر ســازوکار نظارت پذیری به 
یک اســتارت  آپ بدهد، آن استارت آپ را نابود می کند«.  او افزود: »اساسا 
این نگاه اشتباه است که یک طرح می تواند تمام مشکلات موجود را حل 
کند. اگر رویکرد نمایندگان مجلس و حاکمیت این اســت که تسهیلگری 
کند، بیایند از بچه های اســتارت آپی بپرســند بگویند دردتان چیســت؟ 
آیا دردشــان این اســت که رقیب خارجی شان فیلتر نیســت یا دردشان 
این اســت که به علت همیــن نگاه های محدودکننــده مثل برگ خزان 

نیروهایشان می ریزند و به خارج از ایران مهاجرت می کنند«.
بیدی در پایان گفت: »از همان ابتدا که بحث هشتادو پنجی شدن این 
طرح مطرح شد، رفت و دوباره برگشت در جلسه غیرعلنی رأی آورد که 
هشتاد وپنجی نشود، دوباره در جلسه علنی هشتاد وپنجی شد، تمام اینها 
برای مردم معنادار است، مردم اینها را تفسیر می کنند. مسئولان محترم 
باید حواسشان باشــد، عملکردهایشان، حرف هایشــان شنیده می شود. 
اتفاقی که افتاده هیچ نســبتی با حمایت ندارد؛ بنابراین در نهایت راه حل 
همین کاری اســت که خوشــبختانه مرکز پژوهش ها شروع کرده است 

یعنی دیدن نظرات متفاوت«.
طالبی: طرح صیانت، ایرادات ذاتی دارد

حامد طالبی، دبیر انجمن صنفی کسب وکارهای اینترنتی و فروشگاه 
اینترنتی شــهر تهران نیز در جلســه مرکز پژوهش هــای مجلس، گفت: 
»هیچ کس درمورد اینکه این فضا باید قانونی شــود شک نداشت اما در 
این طرح ایــرادات ذاتی وجود دارد. اولین ایراد این طرح این اســت که 
اهداف واقعی آن مشــخص نیست، ســناریو های متعددی اینجا مطرح 
است، آیا می خواهند محدودیت های شدید بر آزادی بیان و... مردم ایجاد 
کنند؟ آیا می خواهنــد از کودکان حمایت کنند؟ آیا می خواهند از حقوق 
تولیدکننده محتوا حمایت کنند؟ آیــا می خواهند وزارت ICT را محدود 
کنند؟ آیــا می خواهند کاری کنند کــه قانونی قابل اجرا باشــد؟ اهداف 
این طرح نوشــته نشده که کجا هســتیم و در نهایت می خواهیم به کجا 

برسیم؟«.
او ادامــه داد: »من شــک ندارم کســانی که این طرح را نوشــته اند، 
ان شاء الله که نیت خیر داشــتند اما فراموش نکنید ما در طول سال های 
اخیــر خیلی نیت هــای خیــری دیدیم که با اجــرای بد، بســیار تبعات 
وحشــتناکی داشــتند،  بنابراین الزاما نیت خیر و اینکه ما بــه قانون نیاز 
داریم، به این معنی نیســت که باید این قانــون را بپذیریم، این می تواند 

 تبعات وحشتناک تری برای کسب وکارها و مردم ایجاد کند«.
این کارشــناس افزود: »ما روز 9 تیر متوجه نســخه ای شــدیم که به 
مجلــس رفــت و 10 تیر اعتراض کردیــم و بعد از اعتراضــات، ما را به 
همین جلســه دعوت کردند، آقــای علیرضا زاکانــی، رئیس وقت مرکز 
پژوهش های مجلــس گفتند چــه می گویید و چرا این همــه داد و هوار 
می کنید و بعد عکس ما را منتشر کردند و گفتند طرح با نظر کارشناسان 
تدوین شده است و این دروغ از همان جا شروع شد. طرحی که قرار است 
برای همه مردم باشــد، چرا قبل آن نه انجمن و نه اتحادیه در جریان آن 
نبودند؟ چرا نظام صنفی و نخبگان و کارشناسان در جریان آن نبودند؟«.
 ،GDPR طالبی گفــت: »هر وقت ما با طرح مخالفــت کردیم، گفتند
ولی هرگز نگفتند GDPR از 2012 شروع شده و در 2016 نسخه رسمی و 
اصلی آن منتشر شد و به کارشناسان دو سال فرصت داده شد که نظرات 
خودشــان را بدهند و آن را اصلاح کنند و بعد تصویب شد. ما نیز اعتقاد 
داریم GDPR بســیار ســخت گیرانه تر از طرح صیانت است ولی آن را با 
نظر تمام کارشناســان و طی شش سال تدوین کردند اما این را هیچ کس 

نمی گوید و فقط می گویند اروپا هم GDPR دارد«.
او ادامــه داد: »آنها هر وقــت بخواهند از طرح صیانــت دفاع کنند، 
می گویند ترکیه اینســتاگرام را مجبور کرده در آن کشــور دفتر بزند، ولی 
نمی گویند ترکیه تحریم نیست، نمی گویند ترکیه 300 میلیون دلار در سال 
هزینه تبلیغات شــرکت های تجاری در اینستاگرام را می دهد، نمی گویند 
ترکیــه بین 20 تا 22 میلیارد دلار صادراتش به اروپا را از طریق تبلیغاتی 
که در اینســتاگرام و فیس بوک انجام می دهد. بله، اینســتاگرام به خاطر 
300 میلیــون دلار می رود و در آنجا دفتر می زند، هرکس دیگری هم این 
کار را می کند، آنها اینها را به ما نمی گویند و فقط می گویند ترکیه این کار 
را کرده است، شــما یک کشور را بیاورید که تحریم باشد و اینستاگرام در 

آن دفتر زده باشد«.
هدف برخی ناامیدکردن کسب وکارها و آدم هاست

طالبی ادامه داد: »درباره چین می گویند آنها توانســتند، بله توانست 
چــون چین در 1999 شــروع کرد نه اینکه اجازه دهد جامعه با شــرایط 
خودش را وفق دهد و بعد بخواهند آن را محدود کنند. این فشــار روانی 
که به کســب وکار و افراد می آورد غیرقابل تحمل اســت، اگر شما از اول 
یک چیزی را ندیده باشید، مشکلی ندارید، ولی وقتی آن را می بینید و آن 
را لمــس می کنید و بعد آن را از شــما بگیرند، حس بغض و کینه ایجاد 
می کنند و این حــس بغض و کینه همان ناامیدی می شــود که الان در 

جوانان ما خانه کرده است و همه عصبانی هستند«.
طالبــی با بیان اینکــه با این طرح کل کســب وکارهای کوچک هدف 
گرفته شده است، گفت: »معضل منابع انسانی به خصوص متخصصین 
در حــوزه IT را داریم که این طرح به شــدت دارد آن را تقویت می کند، 
ناامیدکردن جوانان خیلی زیاد شــده اســت. من فقط یک جمله بگویم، 
کانون های مهاجرتی دیگر تبلیغ نمی کنند، چون آن قدر مشتری دارند که 
دیگر وقت نمی کنند به مشــتریان فعلی برسند. ما هرچقدر می خواهیم 
امیدوار شــویم و بگوییم مملکتمان را می کوبیم و می سازیم، یک جایی 
یک چیزی می شــود که مــا را ناامید می کند. من نمی دانم چه کســانی 

هدفشان ناامیدکردن کسب وکارها و آدم هاست«.
او در پایــان عنــوان کرد: »دربــاره قانون می گویند قانــون بد بهتر از 
بی قانونی اســت و این حرف درستی است، اما قانون مبهم از بی قانونی 
بدتر اســت، چون تفســیر بــه رأی می شــود. اتحادیه مخالف اســت، 
کســب وکارها مخالف هســتند، انجمن صنفی مخالف اســت، انجمن 
ناشــرین مخالف اســت و همه با این طرح مخالف هســتند، مخالف با 
کلیات و ذات آن هســتند، نمی شــود که همه دشــمن باشند، نمی شود 
این همه آدم منافق باشند، نمی شود این همه متخصص نفهم و بی سواد 
باشــند، حتما این همه مخالفت یک دلیلــی دارد، چرا نمی خواهیم این 
را بپذیریم؟ اصلا موتور اقتصاد را تا اینجا چه کســی آورده است؟ همین 
کســب وکارها و اتحادیه و انجمن و ناشرین و... آورده اند بعد همه اینها 
می گویند بد اســت ولی عده محدودی که کســب وکار ندارند، می گویند 

خوب است«.

پلتفرم  های کسب و کار  اینترنتی نگران آینده اند

  مخالفان صد درصدی طرح صیانت

 شرق: روز گذشته خبــری منتشر شــد مبنی بر اینکه 
تعدادی از ســازمان های مردم نهاد شهرستان قم، از 
جملــه مجمع فعالان امر به معــروف  و نهی از منکر 
اســتان قم، مؤسســه تبلیغی امیربیان قم، تشــکل 
فراگیــر تبلیغ گروهی طلاب قــم، مجمع روحانیون 
ولایی و انقلابی اســتان قم، گــروه فرهنگی تبلیغی 
خاتــم قم، بنیــاد علمــی فرهنگی امــت برتر قم، 
مؤسســه فرهنگی ولاء منتظر قم و مؤسسه منتخب 
ملــی حجاب و عفاف رویش جوانه ها در گزارشــی 
خطــاب به ریاســت دادســرای عمومــی و انقلاب 
شهرســتان قم با نام بردن از 15 بازیگر زن خواستار 
برخــورد قضائی شــده اند. آنها اعــلام کرده اند: »با 
جست وجوی کوچک در صفحات رسمی بسیاری از 
بازیگران زن ســینما و تلویزیون به وفور به تصاویری 
برخورد می کنیم که شامل مواردی از قبیل توهین به 

مقدســات دینی و امر ضروری حجاب، معلوم بودن 
مقداری از ســینه و گــردن و گوش ها، اســتفاده از 
کلاه لبه  دار و گل ســر و لباس چســبان و پوشــیدن 
شلوارک و شــلوارهای پاره و... بوده«. آنها گفته اند 
که این بازیگران با این تصویرها و لباس پوشیدن ها در 
مجامــع و معابر عمومی ضرر معنوی وارد کرده اند 
و بایــد ضررهای معنوی را جبران کنند که ضررهای 
معنوی که مورد درخواســت شــاکیان عبارت است 
از: »ازبین رفتــن عفت عمومی، نقش بســتن تصاویر 
جنســی در اذهــان، تأثیر بــر رفتار جنســی، انزوا و 
کاهش روابــط اجتماعی، تحلیل رفتــن توان عقل، 
سقوط شــخصیت زن و مرد و تبدیل شدن به وسیله 
برای اشباع هوس های سرکش، ترویج پرخاشگری، 
ایجاد روحیه مقایســه، ترغیب به دیــدن تصاویر و 
فیلم هــای مبتذل، سســتی ایمان، محروم شــدن از 

شیرینی و ذات انس با خدا، مردن دل ها و افسردگی، 
تأثیرات منفی در روابط زن و شــوهر«. البته معاون 
دادســتان قم هم به تاریخ 1۴00/09/23 با استناد به 
اینکه موارد اتهامی در حوزه قضائی تهران رخ داده 
اســت، قرار عدم صلاحیت صادر کرده و رســیدگی 
بــه این پرونده را در صلاحیت دادســرای عمومی و 
انقلاب تهران دانســته اســت. البته شکایت طلاب 
تازگی ندارد و در گذشته هم شاهد آن بوده ایم؛ برای 
مثال سال گذشته بود که شماری از طلاب و مدرسان 
حوزه خواستار بازداشت جهرمی، وزیر وقت ارتباط و 
فیروزآبادی، دبیر وقت شورای عالی فضای مجازی 
به اتهام »ولنگاری فضای مجازی« شدند و گفته شد 
که ۴00 نفر استادان و طلاب حوزه از 65 شهر کشور 
زیر نامه درخواســت بازداشت را امضا کرده بودند و 
در نامه شان آمده بود: عملکرد دشمن پسند متولیان 

فضای مجازی نسبت به عدم راه اندازی شبکه ملی 
اطلاعات، از موضوعاتی اســت که مورد انتقاد رهبر 
انقلاب قرار گرفته است: »در مسئله فضای مجازی، 
آنچــه از همه مهم تراســت، مســئله شــبکه ملی 
اطلاعات است. متأسفانه در این زمینه کوتاهی شده، 
کاری که باید انجام بگیرد، انجام نگرفته؛ این]طور[ 

نمی شود«.
البته فراتر از شــکایت گاهی دیده شده است که 
طلاب اقداماتی خود جوش هم انجام داده اند؛ مثلا 
در ماجــرای مذاکرات هســته ای در دولت روحانی 
جمعی از طلاب با به دســت گرفتن پلاکاردی با این 
شــعار که »ای آنکه مذاکره شــعارت، استخر فرح 
در انتظارت« حاشیه های بســیاری را درست کردند 
و برخی این شــعار را یک تهدید آشــکار و تند علیه 

حسن روحانی قلمداد کردند.

گروهی از طلاب از 15 بازیگر زن شکایت کردند

شکایت به خاطر گل  سر و کلاه لبه دار


